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؛ جشنواره شوریجات و ترشیجات در شهر سامن امروز

هگمتانــــه، گروه شهرســــتان: شــــهردار ســــامن از برگزاری نخســــتین 
جشنواره شــــوریجات و ترشیجات در این شــــهر خبر داد و گفت: این 
جشــــنواره روز پنج شنبه 14 مهر ماه در شهر سامن برگزار خواهد شد.
گــــزارش هگمتانــــه، شــــهاب الدین تقــــوی معرفی نشــــان های  بــــه 
تجاری مختلف و فعال شــــوریجات و ترشــــیجات در شــــهر سامن را 

از جملــــه اهداف برگــــزاری این جشــــنواره برشــــمرد و اظهار کرد: در 
شد. خواهد  برگزار  وز  ر دو  طی  جشــــنواره  مردم،  استقبال  صورت 

آینــــده نیز برگزار  تقــــوی با بیان اینکه این جشــــنواره در ســــال های 
وش محصولات در محل برگزاری جشــــنواره  خواهد شــــد، گفت: فر
این  برگزاری  اهــــداف  دیگر  از  مــــردم  بین  نشــــاط  و  شــــادی  ایجاد  و 

دیگــــر  از  را  ســــامن  زمینی  یر ز شــــهر معرفــــی  وی  اســــت.  جشــــنواره 
اهداف برگزاری این جشــــنواره دانســــت و مطرح کرد: شــــهر سامن 
ترشــــیجات،  و  شــــوریجات  تولیدی  واحــــد   50 از  بیــــش  داشــــتن  با 
را تأمیــــن می کنــــد بنابراین  ایــــن شــــهر  80 درصــــد اشــــتغال مردم 
سامن  شــــهر  بیشــــتر  هرچه  معرفی  و  محصولات  این  نشان ســــازی 

وری است. به عنوان قطب تولید شــــوریجات و ترشــــیجات ضر
تئاتر  زشــــی،  ور مســــابقات  برگــــزاری  از  همچنیــــن  ســــامن  شــــهردار 
ود: این  و برنامه هــــای شــــاد و متنــــوع در جشــــنواره خبر داد و افــــز
18 در تپه  16 تــــا  14 مهــــر ماه از ســــاعت  وز پنــــج شــــنبه  جشــــنواره ر

مصلای شهر ســــامن برگزار خواهد شد.

»کمبود و گرانی زمین« مانع 
انبوه سازی مسکن در اسدآباد

هگمتانه، گروه شهرستان: زیبایی شهر با تراکم یکنواخت 
و فضای سبز سالم و شــــاداب از مهمترین مواردی است 
کــــه اهمیت ویژه ای در زیبایی بصری هر شــــهری دارد و در 
این بین نقش انبوه ســــازان و سرمایه گذاران در توسعه و 

زیباسازی مبلمان هر شهر غیرقابل انکار خواهد بود.
به گزارش هگمتانه، شهر اسدآباد یکی از شهرهایی است 
که بنا به گفته شهردار اسدآباد انبوه سازان در این شهر از 
ساخت و ساز مسکن اســــتقبال چندانی ندارند و یکی از 
مهمترین علت های این امر پایین بودن تعداد طبقات و 

تراکم و ارتفاع ساختمانی شهرستان است.
رئیس اداره راه و شهرســــازی شهرســــتان اســــدآباد اظهار 
کرد: در محدوده شهرها تعداد طبقات یا تراکم ساختمان 
براساس پیشــــنهادات مصوب شــــده طرح تفصیلی اجرا 

می شود.
 عامل 

ً
جــــواد کرمی با بیــــان اینکه درصد تراکم کــــم عموما

بازدارنده ای برای احداث ساختمان است، گفت: بسیاری 
از سازندگان به دنبال افزایش تراکم هستند تا پروژه های 
بیشــــتری بســــازند چراکــــه ایــــن مهــــم منجر بــــه فروش 
، کاهش هزینه های ســــاخت و عرضه بیشتر برای  بیشــــتر

پاسخگویی به تقاضا خواهد شد.
وی ادامه داد: بــــا توجه به اینکه قیمــــت زمین مهمترین 
عامل تعیین قیمت مسکن به شمار می رود و با توجه به 
محدود بودن زمین ها و افزایش شــــدید قیمت زمین در 
شهر اسدآباد، افزایش زیربنا به معنای بهره برداری بیشتر 
از زمین بوده و قیمت زمین بر روی مســــاحت بیشتری از 
ساخت تقسیم می شــــود که به این ترتیب زمین با درصد 
تراکم بالاتر برای ساخت توجیه اقتصادی بیشتری داشته 

و این عامل مورد استقبال سازندگان قرار می گیرد.
کرمی یادآور شــــد: در طرح جامع و تفصیلی شــــهر مصوب 
ســــال 84 که هم اکنون مــــورد بهره برداری اســــت، معابر 
دارای عرض از شــــش متــــر تا زیر 35 متر کــــه عمده معابر 
شهر را شــــامل می شود، شــــهرداری موظف اســــت از دو 
طبقه روی پیلوت تا چهار طبقه روی پیلوت مجوز ساخت 

صادر کند.
ح جامع جدید شــــهر اسدآباد  � افزایش طبقه در طر

دیده شده است
وی از افزایــــش طبقه در طرح جامع جدید شــــهر اســــدآباد 
خبر داد و خاطرنشان کرد: در طرح جامع جدید شهرستان 
توســــط مشــــاور مربوطه پنج منطقه برای شــــهر اسدآباد 
تعییــــن و ضوابط ارتفاعــــی برای آن تعریف شــــده که برای 
معابر بزرگتر از هشــــت متر بســــته به قرارگیری در مناطق، 
یک طبقه اضافی نســــبت به طرح تفصیلی و جامع شــــهر 
دیده شــــده اســــت که با ابــــلاغ طــــرح جامع شهرســــتان 
ســــازندگان و انبوه ســــازان شهرســــتان می توانند از این 

ضوابط استفاده کنند.
کرمی همچنین با اشــــاره به معایب تراکم زیاد ســــاختمان 

مطرح کرد: ایجاد محلات شــــلوغ و پرتراکم، کاهش سرانه 
فضای ســــبز و پارک ها، افزایش ترافیک و کمبود پارکینگ 
و کاهش دسترســــی بــــه امکانات فرهنگــــی و اجتماعی را 

می توان از جمله معایب تراکم زیاد ساختمان ها برشمرد.
انبوه سازان از ساخت مسکن در اسدآباد استقبال  �

نمی کنند
شــــهردار اســــدآباد هــــم بــــا بیــــان اینکــــه انبوه ســــازان و 
ســــرمایه گذاران از ساخت مسکن در اســــدآباد استقبال 
نمی کننــــد، اظهــــار کــــرد: بالاتریــــن طبقــــات ســــاختمانی 
اسدآباد 4.5 طبقه بوده که به واسطه همین انبوه سازان 
و ســــرمایه گذاران بــــرای ســــاخت مســــکن در این شــــهر 

استقبال نمی کنند.
بهرنگ دالوند با اشــــاره به اینکه با جدیت پیگیر افزایش 
تعداد طبقات ســــاختمانی شــــهر اسدآباد هســــتیم و در 
این رابطه از ســــال های گذشته به شــــهر اسدآباد اجحاف 
شده است، تصریح کرد: در سفر رئیس جمهور به استان 
همدان درخواســــت افزایش طبقات ســــاختمانی شــــهر 
اسدآباد را براساس پهنه بندی موجود شهر ارائه داده ایم 
و منتظر پاسخ آن هستیم ضمن اینکه جلسات مختلف 
و نامه نگاری های بسیاری را هم در مدت دو ماه گذشته با 
وزارتخانه و نیز مدیرکل راه و شهرســــازی و مدیرکل منابع 

طبیعی استان داشته ایم.
وی افزود: ساخت مســــکن با 4.5 طبقه برای انبوه سازان 
صرف نــــدارد و بــــه همین علت در ســــاخت مســــکن در 
اســــدآباد پا پیش نمی گذارند و تمایلی به ســــاخت و ســــاز 
ندارند که امیدواریم با مرتفع شــــدن این مشــــکل بتوان 

دغدغه مسکن شهرستان را برای شهروندان حل کرد.
دالوند در ادامه با بیان اینکه شــــهرداری اسدآباد 17 سال 
اســــت با طرح جامع اولیه فعالیت دارد و باید هفت سال 
پیــــش طرح جامــــع جدید اســــدآباد آمــــاده و تحویل داده 
می شــــد، گفت: متأســــفانه کار کردن با طرح قبلی از درآمد 
شــــهرداری کم و مشکلات شــــهر را زیاد می کند و به جای 
اینکه شــــهرداری فکر خــــود را به پروژه های بــــزرگ متمرکز 
کند ناچار است هر روزه به مشــــکلات طرح جامع اولیه به 
همراه اعضای شورای اسلامی شهر رسیدگی داشته باشد 

و وقت بگذارد.
کمبود زمین یکی از مشــــکلات مهم انبوه ســــازان  �

اسدآبادی
یکی از انبوه ســــازان فعال در اسدآباد با ســــابقه 22 ساله 
در این حوزه اظهار کرد: یکی از مهمترین مشــــکلات انبوه 
سازان در اســــدآباد کمبود و گرانی زمین مسکونی در این 
 وقتی متقاضی برای زمین زیاد باشد 

ً
شهر اســــت، طبیعتا

بحث عرضه و تقاضا موجب گرانی زمین می شود.
اصلان طالبی تراکم ســــاختمان را یکــــی دیگر از معضلات 
انبوه سازان اســــدآبادی دانست و تصریح کرد: برای بحث 
تراکم ساختمانی باید با شهرداری رایزنی بسیاری انجام داد 

در حالیکه در همدان در معابــــر 10 متری ارتفاع 5.5 طبقه 
به راحتی داده می شود و نیاز به رفت و آمد و رایزنی و روابط 

نیست.
وی خاطرنشــــان کرد: در شــــهرداری ناحیه هــــای مختلف 
همدان وقتی درخواست و مدارک زمین را روی پیشخوان 
می گــــذاری خود سیســــتم ارتفاع و تراکم ســــاختمانی را به 
انبوه ســــاز ارائه می دهــــد و وقت انبوه ســــاز در پیچ و خم 
اداری شــــهرداری گرفته نمی شــــود در حالی که در اسدآباد 
اینطور نیســــت و این امر معضل خیلــــی بزرگی برای انبوه 
سازان فعال در اسدآباد به شمار می رود و باید در گیرودار 
اداری شــــهرداری شــــهر ســــه تا چهار ماه دوندگی داشته 
باشید تا بتوانید ارتفاع و تراکم ساختمانی را بگیرید که آن 

هم از ارتفاع طبقانی شهر همدان 1.5طبقه کمتر است.
طالبی ادامه داد: ارتفاع ســــاختمانی که در شــــهر اسدآباد 
به انبوه ســــازان داده می شود، 4.5 طبقه بوده و براساس 
مصوبات شــــهرداری تعداد طبقات بستگی به معبر دارد 
و گاهــــی در برخی موارد با اختیارات شــــهرداری ارتفاع 5.5 

طبقه هم در معابر بزرگ تر داده می شود.
وی گفت: براســــاس مصوبات شهرداری در کوچه هشت 
متــــری 2.5 طبقــــه و در کوچه 12تا 14 متــــری ارتفاع طبقات 
ســــاختمانی را 3.5 طبقه می توان گرفــــت ضمن اینکه در 
بزرگترین معبر شــــهر مانند بلوارها با اختیارات شهرداری 

ارتفاع طبقه ساختمانی را 5.5 طبقه هم می توان گرفت.
انبوه سازی در اسدآباد رونق ندارد �

طالبی بــــا بیــــان اینکه متأســــفانه انبوه ســــازی در شــــهر 
اســــدآباد رونقی نــــدارد، خاطرنشــــان کــــرد: یکــــی دیگر از 
مشکلات انبوه سازان شهر اســــدآباد در بحث بتن ریزی 
بوده و در این رابطه شــــهر اسدآباد تنها دارای یک کارخانه 
بتن ریزی اســــت و این کارخانه نیز به علــــت تنها کارخانه 

بتن ریزی شهرســــتان محصــــول خود را با هــــر قیمتی که 
دلش بخواهد با انبوه سازان حساب می کند.

وی گفت: در این رابطه می توانند با حمایت از انبوه سازان 
و یا ســــرمایه گذار بخــــش خصوصی و صــــدور مجوز لازم و 
پرداخت تســــهیلات مناسب نســــبت به ایجاد احداث و 
راه انــــدازی یک کارخانه بتــــن ریزی دیگر در شهرســــتان از 

جمله در شهرک صنعتی شهرستان اقدام شود.
طالبی یادآور شــــد: با راه اندازی کارخانــــه بتن ریزی دیگر در 
شهرستان این امر موجب رقابتی شدن کمی و کیفی بتن 
در اســــدآباد می شــــود چراکه در حال حاضر چون کارخانه 
بتن اســــدآباد یکی اســــت این کارخانه هر روز قیمت بتن 
خود را افزایش می دهد و قیمت بتن در اســــدآباد بیش از 

استان و سایر شهرستان ها است.
نبود رتبه بندی در بین انبوه سازان اسدآبادی �

این انبوه ســــاز 42 ســــاله که خود را جزء نخســــتین انبوه 
گفت:  ســــازان شهرســــتان اســــدآباد می داند، در ادامــــه 
متأســــفانه هیــــچ گونه رتبه بنــــدی در بحث انبوه ســــازان 
شهرســــتان وجود ندارد و افراد انبوه ســــاز با تجربه با یک 

انبوه ساز تازه کار هیچ تفاوتی ندارند.
یکی دیگر از انبوه ســــازان اســــدآباد هم با ســــابقه 12 ساله 
در این حوزه تراکم و ارتفاع ســــاختمانی را یکی از مهمترین 
مشکلات انبوه سازان اســــدآبادی دانست و خاطرنشان 
کرد: در اســــدآباد در معبــــر 10 متری در زمیــــن 200 و یا 300 
متری ارتفاع ساختمان 3.5 طبقه بوده و هیچ گونه تفاوتی 
نــــدارد این در حالیســــت که در همــــدان در معبر 10 متری 
شهرداری شــــهر مجوز ارتفاع 4.5 طبقه و در معبر 10 متری 
با زمین 221 متــــر مجوز 5.5 طبقه می دهد و اســــدآباد دو 

طبقه به نسبت همدان کمتر است.
بالا بودن عوارض شهرداری �

محســــن مرادی با اشــــاره به بالا بودن عوارض شهرداری 
اســــدآباد افزود: در حــــال حاضر در شــــهرک الوند همدان 
بــــا 1600 متر زیربنا در حال احداث ســــاختمان هســــتم که 
عــــوارض شــــهرداری آن 141 میلیــــون تومــــان شــــده و در 
اســــدآباد نیز پــــروژه دیگری بــــا 700 متر زیربنا در دســــت 
انجام دارم که عــــوارض شــــهرداری آن 180 میلیون تومان 
شده اســــت و این امر نشــــان از هزینه های بالای عوارض 

شهرداری این شهر دارد.
وی با اشــــاره بــــه اینکه بــــه عنوان یــــک انبوه ســــاز بابت 
کارهای نظام مهندســــی، مجری و سرپرست کارگاه کمبود 
و مشکل داریم، تصریح کرد: حدود سه یا چهار ماه پیگیر 
سرپرســــت کارگاه هستیم و در این رابطه وقت بسیاری از 

ما گرفته می شود و این روال واقعا خسته کننده است.
بــــه نقل از ایســــنا، اینکــــه انبوه ســــازان و ســــرمایه گذاران 
اســــدآبادی برای توســــعه شــــهر دغدغه دارنــــد و باید در 
تسهیل امور ســــرمایه گذاران و انبوه سازان و حل مشکل 
این توســــعه گــــران تعامل دوســــویه دوچندانی توســــط 
دستگاه های ذیربط از جمله شــــهرداری و نظام مهندسی 
با انبوه ســــازان ایجاد شــــود و با برگزاری نشست های هم 
اندیشــــی با آنها با تشریح مشکلات این حوزه درددل آنها 
را نیز شنید و نســــبت به احصاء مشکلات و تسهیل امور 
آنها اقدام کرد تا با مرتفع شــــدن مشــــکل آنها انبوه سازی 
شــــهر رونق گیرد و گامی مطلوب برای رسیدن به توسعه 

شهری برداشته شود.
در این مســــیر ایجاد زیرساخت های لازم توسط شهرداری 
برای انبوه ســــازان و ســــرمایه گذاران ضــــرورت دوچندان 
خواهد داشت تا بســــتر لازم برای فعالیت سرمایه گذاران 
فراهم شــــود تا با این اقدام شــــاهد فرار ســــرمایه گذاران از 

شهر نباشیم.

»کیتو« تا آب رسانی به همدان صبور باشد
از  کِیتــــو یکی  هگمتانــــه، گــــروه شهرســــتان: روســــتای 
گل تپه و  کبودراهنگ، بخش  روســــتاهای شهرســــتان 
که  از مجموعه روســــتاهای منطقه تاریخی مهربان بوده 
فاصله تقریبی این روســــتا تا مرکز استان )شهرهمدان( 
معــــروف  غــــار  تــــا  آن  تقریبــــی  فاصلــــه  و  کیلومتــــر   75
علیصــــدر 23 کیلومتر است.شــــغل اکثــــر مردمان این 
گندم غالب  زی بوده و انگور و  کشاور روستا دامداری و 
300 نفره به شمار  محصولات کشــــاورزی این روســــتای 

ود. می ر
واســــطه  بــــه  کیتــــو  روســــتای  هگمتانــــه،  گــــزارش  بــــه 
خشکســــالی  ســــال های اخیــــر این روزها حال خوشــــی 
باغات  گســــتردگی  روزی  روســــتا  اهالی  گفته  بــــه  ندارد، 
انگور کیتــــو به همراه چشــــمه پرآب و گوارای روســــتا و 
قنــــوات و چاه های پرآب آن چشــــم هر بیننــــده ای را به 
خــــود خیره می کــــرد اما خشکســــالی های اخیــــر دیگر از 
آن باغ های وســــیع و چشــــمه پرآب روســــتا جز تابلویی 

است. نگذاشته  باقی  چیزی  کمرنگ 
روســــتای کیتو که ســــالهای گذشــــته آهنــــگ مهاجرت 
آن نواخته شــــده بود امروز روند مهاجرت  معکوس در 
اهالی آن به ســــمت شــــهرها در حال رونق است و این 
داســــتان غم انگیز زنگ خطر خالی از سکنه شدن کیتو 

آینده نه چندان دور به صدا در می آورد. را در 
اهالی روســــتا یکی از دلایل مهم کاهش سطح آب های 
آب روســــتا را این روزها چاه های حفر  قنوات و چاه های 
شــــده انتقال آب همدان در کیتو می دانند و خواســــتار 

مرتفع شــــدن این مشکل توسط مسؤولان هستند.
در  متأســــفانه  کــــرد:  اظهــــار  کبودراهنــــگ  فرمانــــدار 
سال های اخیر به ویژه سال زراعی جاری میزان بارندگی 
و نزولات جوی از کاهش محسوســــی برخوردار بوده که 
این امر موجب کاهش ســــطح منابع آبی از جمله چاه ها 

است. شده  زیرزمینی  آب  سفره های  و  قنوات  و 
20 روستای کبودراهنگ آب رسانی سیار می شود �

بــــه دلیل خشکســــالی های اخیر  مســــلم غلامی افزود: 
روســــتای   20 حاضــــر  حــــال  در  بارندگی هــــا  کاهــــش  و 
که  آب رســــانی ســــیار می شــــود  بــــا تانکر  کبودراهنــــگ 

مشــــکل این روستاها سطحی بودن آب بوده است.
بــــه پیگیری حل مشــــکلات روســــتاهای  با اشــــاره  وی 
دارای تنش آبی شهرســــتان از جملــــه کیتو تصریح کرد: 
تعداد 48 روســــتا در شهرســــتان درقالب ســــه مجتمع 
آب رســــانی وجود دارد کــــه از طریق قرارگاه امام حســــن 
مجتبــــی )ع( قــــرارداد آن توســــط ســــپاه و وزارت نیرو با 

یکدیگر منعقد شــــده و این قرارداد سه ساله است.
غلامــــی با بیان اینکــــه با اجرای این طــــرح کارهای خوبی 
آب رسانی روســــتایی شهرستان انجام خواهد  در زمینه 
شــــد، خاطرنشــــان کرد: در این قرارداد ســــه ســــاله، 48 

تعدادی  مجتمع،  ســــه  قالب  در  کبودراهنگ  روســــتای 
در ســــال اول،تعــــدادی ســــال دوم  و مابقــــی در ســــال 
ســــوم تحت پوشــــش این مجتمع های آب رســــانی قرار 

می گیرند که روســــتای کیتو هم جزو این برنامه است.
پس از حل مشــــکل آب همــــدان، کیتــــو از چاه ها  �

استفاده می کند
وی با اشــــاره به روستای کیتو یاد آور شد: در کنار برنامه 
آب رســــانی، بعد از  ســــه ســــاله در قالــــب مجتمع هــــای 
آب همدان مرتفع شود تلاش می کنیم  اینکه مشــــکل 
روســــتای کیتو بتواند از چاه های حفر شــــده انتقال آب 

برای همدان که در این روستاســــت استفاده کند.
فرماندار کبودراهنگ افزود: وزیر نیرو نیز قول مســــاعد 
داده که بعد از حل مســــئله آب همدان چاه های تجهیز 
شده در روســــتای کیتو برای انتقال آب به همدان برای 
آب  اولویت  بــــا  عمومی  مصــــارف  و  گلخانه ها  مصــــارف 

قرارگیرد. استفاده  مورد  روستا  این  در  شرب 
مشکل کم آبی کیتو به انتقال آب به همدان مرتبط  �

نیست
غلامی با اشــــاره بــــه اینکه اهالی روســــتای کیتــــو باید تا 
اجرایی شــــدن مجتمع های آب رسانی و نیز مرتفع شدن 
آب همدان صبر داشــــته باشــــد، اظهــــار کرد:  مشــــکل 
مشــــکل کم آبــــی و افت آب قنــــوات روســــتای کیتو به 
آب منطقه ای  چاه های تجهیز شــــده اکتشافی شــــرکت 
مرتبط نبوده و این امر به تبع ســــایر روســــتاها ناشــــی از 
خشکســــالی های اخیر و کاهش بارندگی و افت ســــطح 
آب های زیر زمینی اســــت و با حل مســــئله آب همدان، 
کیتو نیز از این چاه ها منتفع خواهد شد علاوه بر اینکه 
در قالــــب مجتمع های آب رســــانی با برنامه ســــه ســــاله 

است. شده  دیده  نیز  کیتو  روستای 
چاه های انتقال آب کیتو برای آب رسانی به همدان  �

محدود است
کیتو برای  آب  وی با بیان اینکه تعداد چاه هــــای انتقال 
آب رســــانی به همــــدان محدود بوده اما بــــه لحاظ آماده 
بودن مخزن و مســــیر انتقال این روســــتا کمک بســــیار 
خوبی بــــه این پروژه  بوده اســــت، گفــــت: دو حلقه چاه 
از قبل در  که  آب منطقه ای همدان  اکتشــــافی شــــرکت 
روستای کیتو وجود داشــــته برای انتقال آب به همدان 
تجهیــــز شــــده و تعــــداد حلقه  چاه هــــای انتقــــال آب به 

است. محدود  کیتو  در  همدان 
مشــــکل کم آبی کیتو مانند دیگر روســــتاها دچار  �

تنش نیست
غلامی اظهار کرد: مشــــکل روســــتای کیتو در بحث آب 
آب رسانی می شوند  مانند روســــتاهای دیگر که با تانکر 
نیســــت و تنها آب این روستا نســــبت به قبل کم شده 

که با مدیریت، مشکلشــــان مرتفع شده است.

آور شــــد:  نماینــــده عالــــی دولــــت در کبودراهنــــگ یاد 
از دو روستای خالقوردی  آب به همدان  انتقال  اولویت 
و کیتــــو بود کــــه دو حلقــــه چاه مربــــوط به کیتو اســــت 
و بیشــــتر حلقــــه  چاه هــــای انتقــــال آب بــــه همــــدان به 
روســــتای خالقوردی اختصاص دارد که این روســــتا هم 
از  یکی  گذشــــته  ســــال  و  ندارد  مشــــکلی  خوشــــبختانه 
کشــــاورزی روســــتا در  آن برای مصارف  حلقه  چاه هــــای 

گرفت. قرار  خودشان  اختیار 
کیتو از گذشــــته با کاهش ســــطح آب روبه رو بوده  �

است
بخشــــدار گل تپــــه هــــم اظهــــار کــــرد: روســــتای کیتو از 
ســــال های گذشــــته بــــه دلیــــل خشکســــالی و کاهش 
بارندگی ها با مشــــکل کاهش سطح آب چاه ها و قنوات 
روبــــرو بوده اســــت و اهالی این روســــتا واقــــف این امر 
هســــتند کــــه به دلیل کــــم آبی هــــر چند بار نســــبت به 
حفاری چاه اقدام کرده اند به آب نرســــیده اند و چاه های 

آب ندارد. آنها 
سید ایوب موســــوی تصریح کرد: دو یا سه سال پیش 
مسؤولان  وقت مجبور شدند قنات روستای کیتو را به 
آنان تزریق کنند و  آب شــــرب  دلیل همین مشــــکل به 

نداشتند. آن  جز  چاره ای 
وی خاطرنشــــان کــــرد: چنــــد ســــال اســــت کــــه کیتو با 
آبی مانند روســــتاهای دیگــــر مواجه بوده  مشــــکل کم 
آبی زیر  و در حال حاضر بــــه دلیل کاهش ســــطح منابع 
هم  شهرســــتان  ســــطح  دیگر  روســــتای  چندین  زمینی 

می شود. سیار  آب رسانی 
موســــوی ادامــــه داد: پیگیــــر مشــــکل روســــتای کیتو 
هســــتیم و در این ارتباط تاکنون چندین بــــار مکاتبه و 
نامه نگاری با آب و فاضلاب شهرســــتان انجام داده ایم 
و این موضوع بازرسی و بررسی شده و در اولویت کاری 

شود. مرتفع  که  است  شهرستان  فاضلاب  و  آب 
وی گفت: شــــرکت آب و فاضلاب شهرستان قول داده 
آنان  حل مشکل آب شرب کیتو در اولویت کار امسال 
باشــــد و آب کیتو را به شبکه آب خالقوردی وصل کنند.

مکاتبــــه ای از کیتو درباره مشــــکل آب به شــــورای  �
بخش نیامده است

کــــرد:در رابطه  گل تپه هم اظهار  رئیس شــــورای بخش 
آب قنوات به  با مشــــکل روســــتای کیتو از نظر کاهش 
دلیــــل حفر چاه انتقــــال آب همدان تاکنــــون هیچ گونه 
مکاتبه ای از این روســــتا به شورای بخش نیامده است 
در حالی که یکی از اعضا شــــورای اســــلامی عضو شورای 

هستند. بخش 
مشکل آب کیتو حل شده است �

از طــــرف  افــــزود: در جلســــات  محمــــد هــــادی مبرقــــع 
شــــورای این روستا مرتفع شــــدن این مشکل را مطالبه 

شــــده  مرتفع  آنــــان  مشــــکل  خوشــــبختانه  و  داشــــتند 
اســــت و فرمانــــدار قــــول مســــاعد داده  از چاه هایی که 
در این روســــتا برای انتقال آب همدان حفر شــــده برای 

شود. استفاده  هم  کیتو  آب رسانی 
دهیــــار روســــتای کیتو هــــم با بیــــان اینکــــه آب و نبود 
آســــفالته دو مشــــکل مهم روســــتای کیتو به شمار  راه 
بیشتر  کیتو  روســــتای  اهالی  کرد:  نشــــان  خاطر  می رود، 
کشــــاورزی و دامــــداری مشــــغول هســــتند و غالب  به 
اینکه  ضمــــن  اســــت  گندم  آنــــان  کشــــاورزی  محصول 
10 هکتار از اراضی کشاورزی این روستا به باغات  حدود 

دارد. اختصاص  انگور 
دامداری کیتو در حال نابودی است �

خشکسالی  دلیل  به  متأســــفانه  افزود:  معظمی  مهدی 
از دو سه ســــال گذشته شــــغل دامداری روستای کیتو 
در حال از بین رفتن و جمع شــــدن است و مشکل کم 
آبی و خشکســــالی و نیــــز رو به نابــــودی رفتن دامداری 
زنگ خطر بزرگی برای روستاســــت و روند رشد مهاجرت 

را رقم زده است.
آهنگ مهاجرت معکوس در  گفت:سه ســــال قبل  وی 
روستا شــــتاب گرفته بود اما متأسفانه از یک یا دو سال 
کیتو به شهر  از روســــتای  کم روند مهاجرت  کم  گذشته 

شروع شده است.
معظمــــی در ادامــــه بــــا اشــــاره بــــه جمعیــــت 300 نفری 
روســــتای کیتو با 70 خانوار گفت: 20 درصد از مســــاکن 

از طریــــق تســــهیلات بنیاد مســــکن  کیتــــو  روســــتایی 
نوسازی و مقاوم سازی شده است.

وی با بیــــان اینکه آب و نبود راه آســــفالته دو مشــــکل 
مهم روســــتای کیتو به شــــمار می رود،خاطر نشان کرد: 
کشــــاورزی و دامداری  کیتو بیشــــتر به  اهالی روســــتای 
آنان  کشــــاورزی  محصول  بیشــــتر  و  هســــتند  مشغول 
گنــــدم اســــت ضمن اینکــــه حــــدود 10 هکتــــار از اراضی 

وستا به باغات انگور اختصاص دارد. کشــــاورزی این ر
آب به همدان به  کــــرد: چاه های انتقــــال  معظمی اظهار 
صورت مســــتقیم از کیتو به همــــدان می رود و حفر این 
آبی قنات  چاه ها در روستا موجب خشــــک شدن و کم 
این روســــتا شــــده و این امــــر نارضایتی اهالــــی را در پی 

است. داشته 
وی تصریح کرد: در این رابطه دهیاری به اتفاق شــــورای 
اســــلامی روســــتا پیگیری لازم را داشــــته  و منتظر نتیجه 

هستیم. پیگیری ها 
معظمی با اشــــاره به پیگیری آســــفالت روســــتا توســــط 
دهیــــاری کیتــــو، گفــــت: گویا بودجه آســــفالت روســــتا 
که اعتبار  اختصاص یافته و قرار اســــت تخصیص یابــــد 

700 میلیون تومان است. 600 یا  آن 
به نقل از ایســــنا، وی یادآورشــــد:1000 متر جدول گذاری 
، پیگیری و جابه جایــــی تیر برق ،  در دو ســــه ســــال اخیر
مخروط ریزی و جابه جایــــی تیر تلفن را از جمله اقدامات 

برشمرد. می توان  روستا  این  دهیاری  شده  انجام 

شهرستان

: فرماندار بهار
استحصال معدن نباید باعث 

یست شود لودگی محیط ز آ
باید به مردم روستای باباعلی کمک کنیم

هگمتانــــه، گروه شهرســــتان: فرماندار بهــــار با بیان 
اینکــــه در عین حفظ تولیــــد باید به مردم روســــتای 
باباعلــــی کمک کنیم گفــــت: با اســــتحصال معدن 

نباید محیط زیست آلوده شود.
به گزارش هگمتانه، روح الله نباتی در جلســــه بررسی 
مشکلات معدن روستای باباعلی با حضور فرماندار 
، مدیرکل محیط زیســــت اســــتان و مسؤولان  بهار
ذیربط شهرســــتانی اســــتحصال معدن را موضوعی 
کــــرد: دســــتگاه های ذیربط  مهم دانســــت و اظهار 
باید همکاری کنند موادی که زیــــر زمین وجود دارد 
استحصال شود چراکه اســــتحصال مواد موجود در 

معدن به پیشرفت کشور کمک خواهد کرد.
وی بــــا بیــــان اینکه اگر مــــوادی امثال آهــــن  ، فلزات 
و مــــواد معدنی را نداشــــته باشــــیم بایــــد ملتمس 
کشورهای دیگر شویم چه بسا فی الحال هم در این 
زمینه تا حدودی محتاجیم تأکید کرد: در کنار کمک 
به اســــتحصال معدن باید چند نکتــــه دیگر را نیز در 
نظر داشــــته باشــــیم که عمده تریــــن آن در معرض 
تهدید نبودن منابع طبیعی است چه بسا در سطح 
جهان نیز قرار به همین منوال است و با استحصال 

معدن، سنگ یا کوهی دچار تخریب نمی شود.
فرمانــــدار بهــــار محیــــط زیســــت را دومیــــن مــــورد 
پراهمیت در بحث اســــتحصال برشــــمرد و گفت: با 
اســــتحصال معدن نباید محیط زیست آلوده شود؛ 
همانطور که در ســــطح جهان با اســــتحصال معدن، 
محیط زیست آلوده نمی شود ما نیز باید سعی کنیم 
به محیط زیســــت خطری وارد نشــــود و این موضوع 
بایــــد به عوامل معــــدن تأکید شــــود و نظارت ها نیز 

برای همین امر است.
وی آرامــــش و آســــایش مــــردم را اولویت ترین نکته 
دانســــت و تأکید کــــرد: وظیفــــه ما نظــــارت بر عدم 
آلودگی آب، خاک، هوا و محیط زیست انسانی است 

و در همین راستا نباید مردم آزرده خاطر شوند.
نباتی برای پیشــــبرد هر چــــه بهتر این امــــر و قرائت 
گزارش محیط زیســــت و همچنین نظر کارشناســــی 
مقرر کرد در جلســــه بعدی مدیرعامل معدن، شورا 
و دهیار این روستا، منابع طبیعی، میراث فرهنگی و 

دیگر مسؤولان مرتبط حضور داشته باشند.
وی تعطیلــــی معدن هــــا را غیــــر ممکن دانســــت و 
تأکید کرد: در اینکه به مردم روســــتای باباعلی کمک 
کنیم شــــکی نیســــت اما باید در نظر داشته باشیم 
آن  که تعطیلی معدن هــــا به علت مزایای کشــــوری 
ممکن نیســــت و با قاعــــده و قانون ایــــن امر انجام 

پذیر است.
فرماندار بهــــار بیان کــــرد: بهینه ترین حالت ممکن 
در همین راســــتا حالتی است که نه مردم و نه محیط 
زیســــت آســــیبی ببینند و در عین حال به استخراج 
معدن ادامه دهیم؛ این حرکت دغدغه ای است که 
سال هاست انجام نگرفته و به تعویق انداخته شده 

اما برآنیم که این مشکل را رفع کنیم.
وی در ادامــــه خواســــتار کشــــف راهــــکار از جانــــب 
مســــؤولان مرتبط شهرســــتانی شــــد و عنوان کرد: 
در عین حفــــظ تولید باید به مردم روســــتای باباعلی 

کمک کنیم.
به نقــــل از فــــارس، نباتی گفــــت: معــــدن در قبال 
روســــتا از مســــؤولیت اجتماعی برخوردار اســــت و 
باتوجه به درآمدش باید هزینه کند و انتظار می رود 
بــــا احداث ورزشــــگاه، زمیــــن چمن و یــــا پروژه های 
درخور برای این روستا مســــؤولیت اجتماعی خود 

را به ثمر نشاند.

روستای »ورکانه« 
از امروز میزبان جشنواره پاییزه

روســــتای  دهیــــار  شهرســــتان:  گــــروه  هگمتانــــه، 
گردشــــگری ورکانه از برگزاری جشنواره پاییزه در این 
روســــتا خبر داد و گفت: هدف ما جذب گردشگر و 

معرفی محصولات تولیدی این روستا است.
به گزارش هگمتانه، رضا کرد ورکانه با اشاره به اینکه 
جشــــنواره پاییزه روســــتای ورکانه در روز 14 مهرماه 
، فعالیت  افتتاح می شود و تا پایان روز جمعه 15 مهر
می کند، اظهــــار کرد: هدف از برپایی این جشــــنواره، 
شناخته شــــدن بیشتر روســــتای هدف گردشگری 
ورکانــــه، معرفی محصــــولات کشــــاورزی غالب این 

روستا است.
وی با تأکید بر اینکه کیفیــــت محصول گردو ورکانه 
بی نظیر و قابل مقایســــه با گردو تویســــرکان است، 
تصریــــح کرد: امــــا بســــیاری از مردم و گردشــــگران از 
وجود ایــــن محصول در روســــتای ورکانــــه بی اطلاع 

هستند.
دهیار روســــتای ورکانه با بیان اینکه در این روســــتا 
واحدهــــای تولیــــدی مصنوعات چرم فعال اســــت، 
عنوان کرد: ما می خواهیم با برگزاری این جشــــنواره، 
رسومات از رونق افتاده این روستا، مانند پخت نان 
محلــــی و مربای گل زرد را زنده کنیم. ســــاعت بازدید 
از جشــــنواره پاییزه ورکانه از ساعت 11 ظهر تا 7 ونیم 

شب در روزهای پنجشنبه و جمعه است.
وی بــــا بیان اینکه معمــــولا در روزهــــای پایانی هفته 
شاهد ورود گردشگران به روستای ورکانه هستیم، 
گفت: بازدیدکنندگان از شــــهرهای استانی و خارج از 

استان هستند.
دهیار روســــتای ورکانه با اشــــاره بــــه اینکه در فصل 
تابستان ماهانه یک هزار و 500 نفر از روستای ورکانه 
بازدید می کننــــد، اظهار کرد: اگرچه ورکانه روســــتای 
هدف گردشــــگری اســــت امــــا از نظر زیرســــاخت ها 

مشکلاتی دارد که باید مرتفع شود.

خبر


